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SZOMBAT, 1972. FEBRUÁR 12. 

Elismerés a kiváló 
MHSZ-munkáért 

Több ezer klubtag, vezető eredményesebbhek minősf-
és sok száz társadalmi ak- tette. Végül á tnyúj to t ta azo-
tíva képviseletében tar tó t - kat az elismerő okleveleket, 
tak tanácskozást tegnap Sze- amelyeket a szövetség főti t-
geden, az MHSZ Csongrád kára, Kiss Lajos vezérőr-
megyel székházában. J é - nagy a kiemelkedő munká t 
noska Gergely alezredes, a végző Csongrád megyei 
szövetség megyei t i tkára é r - MHSZ-szakági vezetőknek 
tékelte az 1971. évi munkát , adományozott. 
az idei célokat, amelyekről „ , .. . » , „„ . , „ , „ „ Felszolalt a tanácskozáson lapunkban mar reszletesen . „ . T . 
beszámoltunk Az ülésen dr d r ' K o l ' a c s L a l ° s - a megyei 
Csonka Tibor ezredes, az Pártbizottság osztályvezetője 

^ . . . . . . ' , i s- Tolmácsolta a pártbizott-
MHSZ országos fot i tkarhe- s á g elismerését, és ki jelen-
lvettese ismertette az orszá- t e t t e : a z eredmények mögött 
gos központ velemenyét. i g e n s o k f á r a d s á g áll, és azt 
Egyebek között megallapítot- i s f igyelembe kell venni, hogy 
t a : jobban igazodtunk 
néphadsereg igényeihez, de 
ez a követelmény 1972-ben 
méginkább fennáll . A főti t-
kárhelyet tes elismerését fe-

a növekvő követelményekhez 
még csak részben sikerült 
megteremteni a szükséges 
feltételeket. Ezért a központi 
intézkedések mellett még 

jezte ki az MHSZ Csongrád jobban kell támaszkodni a 
megyei vezetőinek, aktivis-
táinak, és közölte, hogy az helyi szervek egytíttmflködé-
országos központ a Csongrád s é r e > a honvédelmi nevelés 
megyei MHSZ-munkát a leg- színvonalának emeléséért . 

Geológusok 
vezetőség-
választása 

Tegnap délután Szegeden, 
a József Attila Tudomány-
egyetem Ady téri épületében 
vezetőségválasztó ülést ta r -
tott a Földtani Társulat Al-
földi Területi Szakosztálya. 
Először az elmúlt három év 
munkájá ró l hangzott el be-
számoló, amelynek kiemel-
kedő eseménye volt a ma-
gyar—jugoszláv geológusta-
lálkozó, és az egyhetes geo-
lógustovábbképző tanfolyam. 
Ezt követően megválasztot-
ták az ú j vezetőséget, amely-
nek elnöke dr. Balogh Kál-
mán tanszékvezető egyetemi 
tanár , t i tkára dr. Mezősi Jó-
zsef docens. Az elnökségben 
helyet kaptak a debreceni 
egyetem és a szolnoki, sze-
gedi, orosházi olaj ipar szak-
emberei is. Az ülésszakot 
követő megbeszélésen dr. 
Jancski Béla geológus A 
földtani expedícó tapaszta-
latai Mongóliában cimmel 
tartot t beszámolót. 

Legyen Szegednek 
„tájmúzeuma i i 

l 

Adjon otthont Szeged a mindennapi környezetüket 
parasztfestők m ú z e u m á n a k — — s a portán levő mellék-
javasolta Kulka Eszter a ml- épületekben munkaeszközei-
nap a Délmagyarország ha- ket — is be tudnánk muta t -
sábjain. Szerinte a paraszt- n i? 
festők képeit egy alsóvárosi 
napsugaras oromzatú házban # 
kellene elhelyezni, amely — 
így berendezve — nagy ide-
genforgalmi vonzerőt t jelen-
tene városunknak. Javas la-
tát örömmel olvastam, és 
szeretném néhány észrevétel-
lel megtoldani. 

40-es években a napsugárdl-
szes házak száma 318 volt, 
tavaly mindössze 153. 

A tennivaló sürgősségét 
érezve, múzeumunk a múl t 
évben javaslatot tett a vá-De hisz éppen ez a mú 

zeumok fe ladata — vethetné rosi tanácsnak egy Pásztor 
ellen valaki. Igaz, a múze- utcai napsugaras ház megvé-
um összegyűjtötte a papr i - telére. A vásárlás akkor épí-
kások valahány szerszámát, tészetl szakemberek vélemé-
fényképek készültek m u n k á - nyezése miat t elmaradt . Most 
juk minden egyes fázisáról, Kulka Eszter a magyar pa-

Múzeumalnk több vidékén kiállításon be is mu ta t j uk rasztfestők múzeumának 
évek óta munkálkodnak sza- legtöbbjét — de ez a mai, a a j án l egy alsóvárosi paraszt-
badtéri néprajzi egységek holnapi, s azutáni kívánal- házat. A szegedi papr ika ter -
létrehozásán. Zalaegerszegen mákhoz képest korántsem melő társadalom múl tba ve-
megnyílt a göcseji f a lumú- elegendő. A városunkban szett é l e t fo rmájának : régi 
zeum, készül a Baranya, Vas megforduló igényes látogató házberendezésének és sa já to-
és Szabolcs-Szatmár megyei többet kíván — mer t má- sabb munkaeszközeinek otta-
„Skanzen", Szentendre ha- sutt má r többet kap. A sze- ni bemutatása ennek nem 
tá rában pedig több éve fo- gedi múzeum ugyan egy múlt mond ellent. Sőt! Képzeljük 
lyik az országos néprajzi f a - század végi kisparaszt-ház- el áz algyői Süli András ké-
lu telepítése. Csongrád me- belsőt is berendezett, de a peit — pl. érzékletes, t á r -
gyében még nem indult el parádi palócház, a t ihanyi gyias szobabelső-ábrázolásalt 
hasonló kezdeményezés — halászcéhház, és más „ t á j - — egy alsóvárosi parasztház 
kérdéses, tudnánk-e még tá - házak" ismeretében tud juk , fehérfa lú szobájában, ahol 
junkon a fentiekhez mérhe- hogy a múzeumi kiállítás szinte ugvanazok a bútoruk: 
tőt produkálni? —, épp ezért nem vetekedhetlk azzal az a párnákkal megrakott ágy. 

. nagyon fontosnak érzem né- élménnyel, amit egy kora- a faragott tükrös, a kecske-
hány népi építészeti emlé- beli, szakszerűen helyreáll!- lábú szék, a sublót a lkot ják 
künk helyszínen való megőr- tott, eredeti bútorokkal be- . , . , . , 
zését. E teendőink közül ta- rendezett parasztház nyú j t a - a D e r e n a e z « " - A z t h , s z e r n -
Ián legsürgetőbb volna, hogy ni tud. S ü l 1 képeinek keresve sem 
megfelelően dokumentá l juk ta lá lhatnának jobb otthont. 

• A népélet tárgyi hagyatékai 
Miért ta r tom egy alsóvá- és a paraszti művészet alko-

rosi napsugaras ház meg- tásai — az ihlető, megfestett 
őrzését különösen sürgősnek? v a l ó s á g é s a m ű a l k o t á s _ 

Mert Szegeden igen fel- így közös otthonba kerülné-
nagy teljesítménye, a papr i - gyorsult az útépítkezés folya- n e k s a j á t o s é l m é n t ú j t _ 
katermelés és -földolgozás m a t a - f é n y e s e b b e k let tünk, ' J * -VUJL 

s aki csak teheti, nemcsak "ainanaK. 
jobban, szebben is kíván él- először. 

magunk és utódaink szá-
mára — a szegedi és kör-
nyékbeli parasztság hagyo-
mányos ku l túrá já t , é le tfor-
má já t . Az idevaló nép egyik 

fölvirágoztatása éppen Alsó-
városhoz, és az onnan ki-
ra jzó tanyaiakhoz fűződik. 
Mi őrizhetné hívebben a sze-
gedi paprikások dolgos nem-

' zedékeinek múl t já t , mint egy 
alsóvárosi parasztház, ahol 

ta lán Szegeden 

H I V A T A L k e r e s a „ S á r g a " 
ü d ü l ő t e l e p e n — lehe tő l eg 
v í z p a r t o n v a g y a h h o z kö -
zel — 

3—6 helyiségből 
álló hétvégi pihenőt 
megvételre 
vagy bérbe 
A r a d á s s z i n t f e l e t t i ép í t -
m é n n y e l r e n d e l k e z ő k e l ő n y -
b e n . A j á n l a t o k a t : Szeged , 
P f . 470-re k é r ü n k . 

ni: ú j házat épít, vagy leg-
alább átépíti, korszerűsíti ré-
gi lakóházát. Falun- ezt vá-
rosiasodásnak szoktuk nevez-
ni, Szeged-Alsóváros pedig 
— ez a múl tban paraszti vá-
r o s r é s z — lépést t a r t a min-
denüt t kibontakozó x folya-
mattal . Alsóváros nansuga-
ras oromdfszítésű házairól az 
utóbbi há fom évtizedben 
négy, nem hivatalos statisz-
tika is készült. Az 1940-es 
években Bálint Sándor vette 
számba őket, 1Q57 őszén ma-
gam já r tam végig utcáit, 
1963-ban az építőipari tech-
nikum három diákja , 1971-
ben pedig a Tömörkény gim-
názium egy tanulója térké-
pezte föl a városrészt. Hadd 
említsem csak az első és a 
legutóbbi fölmérés adata l t : a 

Juhász Antal 

VÁLASZOK A TANAGSTAGOK 
Bt SZÁMOLÓIN 

nMANGZOTf KÉRDÉSEKRE 

A lakóházak felúj í tása és 
karbantar tása véget nem érő 
folyamat. Mindig kopik-rom-
lik valahol valami, így a be-
jelentések áradatával bom-
bázza a lakosság az IKV-t, 
A tanácstag-beszámolókon is tipikus vonásait természete 
nagyon sok panaszt fogai- sen joggal t a r t juk közügy 

nácstagl beszámoló pedig a Gogol u. 28. sz. alatti l a -
egy van egy esztendőben. Így kők. Tényleges szükségletet 
a lakosság nagyobb közössé- fogalmaznak meg. A fe lúj í -
geit érintő ügyekre kell tás legnagyobb akadálya még 
fenntar tani . »ma is a váltólakások hiánya. 

— Az IKV munká jának Sajnos, igen hosszú időre kö-
tik le az építkezési késések 
a váltólakásokat — olykor 

maztak jegyzőkönyvbe. Ezek nek: terveit, eredményeit, le- két és fél—három esztendő-
" " és mulasztásait re is. 

— A Gogol u. 28-ban az 
idén a legszükségesebb m u n -
kákat elvégezzük. 

— Az Oskola u. 8—10—12. 
sz. épületek homlokzata va-

a z lóban javításra szorul, pedig 

ugyan nem tartoznak ide hetőségeit 
közvetlenül, mégis szántunk egyaránt, 
rá időt. Dr. Csikós Ferertc, 
a városi tanács vb-t i tkára , 
Tölgyesi Béla osztályvezető 
és Korek Józsefné dr., az I. 
kerületi tanácsi hivatal el-
nöke jelenlétében Köszó Jó -
zsef,' az IKV igazgatója vá-
laszol a lakók kérdéseire. A 
tanács képviselői az á l ta lá- D _ 
nos kérdésekben és a ható- .ná lása a nagy gond, mer t az a z évben nekikezd az IKV 

Felújításra 
121 millió 

— Lakóház-felúj í tásra 
IKV-nak az iden 121 millió a " g tízévesek. Ugyanúgy, 
forint áll rendelkezésre. En-
nek az összegnek a felhasz-

az úgynevezett Sellőház is. 
Lehetséges, hogy még ebben 

sági lqj^zkedést igénylő építőipari kapacitás Jtözis-
ügyekben adnak felvilágosí-
tást. 

Beszámoló 
vagy panasznap? 

- Helves hogy a tanács- k ö r é t a tanács úgy határozta Megjegyezhetjük az IKV 
* T , . ' 7 . meg, hogy elsosorban városi pnnHiáhn?- F/ek n nélriák 
tagi beszámolókon egyéni érdekek szolgálatába kell á l - fi™Í 

mer ten kicsiny az igények 
hez képest. 

— Tervünk és 
van, a vállakozók 
szüntelenül folyik. 

az Oskola utcai házak kül -
ső tatarozásának, de az öt-
éves tervben bizonyosan el-

pénzünk végezteti. A Sellőház hom-
keresése lokzatát ls fe lú j í t juk . Erre 1 

milliónál nagyobb költség 
— A Szegedi Magas- és szükséges végleges. tartós 

Mélyépítő Vállalat fe ladat- homlokzatkiépítésre. 

figyelmeztetnek, hogy csak 
tartós külső pucolással sza-
bad építkezni, mert a későb-
bi tatarozás többe kerül. 25 
—30 évet viselő homlokzat-

panaszok is elhar-jzanak Az l í t a n i a e r e j é t E z é r t a v á l l a . 
azonban már kifogásolható, l a t fölülvizsgálta munkaszer-
hogy gyakran ezzel aka r j ák z 6 d é s e i t é s a g a z d a s á g t a l a -
pótolni emberek az .illetékes n o k a t f ö i m 0 n d t a , vál lalva a 
helyre címzett bejelentést. t a n á c c s a l a k ö t b é r e k e t is. A 
Lakóház-feluj i tasi es kar - i a k ó h á z a k felúj í tása ugyanis k i k é n z é s eazdasáeosabb Ha 
bantartási ügyekben fordul végtelenül fontos érdek. k l k é P z é s gazdasagosabb. Ha 
elő ^ ilyen leggyakrabban. _ A f e i ü j í t á s i terveket vi-
Tobb valasztó azt kérte pél- s z o n t j ó r é s z t á t k e l l d o l 
dául, hogy az IKV megbí- n i > m e r t 2 _ 3 é v a l a t t e K 

avulnak. zottai is vegyenek részt a 
beszámolókon. A tanácsta-
gi beszámolóknak nem az 
IKV-ügyek rendezése a ' fe l -
adata, hanem a város á l ta-
lános problémáinak megbe-
szélése. Ezenkívül a házke-
zelőségek naponta a lakók 
rendelkezésére állnak, ta- épületek felújí tását , mint pl. 

Új házakat 
tatarozni? 

— Sokan sürgetik a lakó-

annak idején a külső puco-
lásra szánt összeget valaki 
nem húzta volna kl az építés 
költséglistájából, most nem 
röstel lkednénk a Sellő-
ház és az Oskola utcai há -
zak „rongyossága" miatt . A 
tanulságos példa azt Igazol-
j a : az olcsóbb megoldás né-
ha drágább! 

Munkás-
véfalem 

a MüV-nál 
Az üzemi balesetekről tár-

gyalt pénteken a Vasutasok 
Szakszervezetének Elnöksé-
ge. Megállapították, hogy az 
utóbbi években csökkent a 
vasúti üzemi, s ezen belül a 
halálos balesetek száma. 

Tavaly 3134 üzemi baleset 
történt, 119-cel kevesebb, 
mint egy évvel korábban. Az 
előző évektől eltérően a ha-
lálos balesetek száma sem 
nőtt, sőt eggyel csökkent. Ez 
annak az eredménye, hogy a 
vasút — a munka veszélyes-
ségét is figyelembe véve — 
hatékonyabb intézkedéseket 
tett az üzemi balesetek meg-
előzése, s a biztonságos 
munkavégzés feltételeinek 
megteremtése érdekében. 

Népfronttanácskozás 
Béketelepen 

Lakóterületi népfrontbi- lásokból is az tűnt ki, hogy 
zotteáguk uj jáválasztására amikor társadalmi munká-
p u l t e k össze tegnap pénte- b a n k e l l e t t s e g í t e n i a í e í e p 
ken este Beketelep lakoj a fejiödésétt mindenkire lehe-
partszervezeti haz nagytér- t e t t számítani. 
mében. A négyévi munka 

Fiatat, 
de nem kezdő 
Dj igazgató a Juhász Gyula művelődési házban 

A Juhász Gyula Művelő-
dési Központ ú j igazgatója 
Vida Józsefné. Fiatal, de 
nem kezdő a szakmában. 
Évekig a csanyteleki műve-
lődési otthon igazgatója 
volt. Ü j munkahelyén első 
feladata az ismerkedés. Nem 
annyira a várossal, hanem 
az intézményekkel és szerve-
zetekkel, amelyekkel jó kap-
csolatokat kíván teremteni. 
És természetesen „örökségé-
vel": magával a házzal, az 
eddigi munka kisebb-na-
gyobb eredményeivel, a m ű -
ködés feltételeivel, a közön-
séggel. 

— Lelekes kis csoportokat 
talál tam itt. Igazi társadal-
mi munkásokat , akik nem 
igényelnek különösebb no-
szogatást. Ellenkezőleg, 
ú jabb és ú j a b b ötletekkel 
jönnek, öntevékenyek, moz-
gékonyak. Különösen a sokkal többnek kellene ide 
munkáskórus és a gyűjtő- í a r n i - N e m tudom elképzel-
klub tevékenységét tar tom n i nélkülük a ' munkámat , 
jelentősnek — mondja az Ezért szerepe! terveim ko-
igazgatónő, immár jól t á j é - z ? " az első helyen egy i f j ú -
kozottan. 

— Egy dolog nagyon hi-
ányzik. Fiatalokat keresek*. 

Az,Autóközlekedési Tanintézet 
Csongrád megyei iskolájánál. 
Szeged, Párizsi krt . 18. 

február 14—19-e között 
az ügyintézés, félfogadás szünetel 

után lemondását benyújtó, 
régi bizottság nevében Ba-
lázs Imre mondta el a tit-
kári beszámolót, majd szá-
mos hozzászólás után á gyű-
lés 35 tagú ú j bizottságot 
választott. A béketelepi nép-
frontbizottság elnöke ismét 
Nagy István, t i tkára ismét 
Balázs Imre lett. 

A telep lakosságának a 
népfront iránti bizalma nem-
csak abban jutott kifejezés-
re, hogy egyhangúlag szava-
zott az ú j bizottság mellett, 
de abban is, hogy zsúfolásig 
töltötte a termet: minden ti-
zedik béketelepi ott volt a 
gyűlésen. Béketelepnek pedig 
immár 1200 lakosa van. A 
beszámolóból s a hözzászó-

A fagyok több belyen 
megviselték a vetést 

Csongrád megyében a hó- beötlő nagy, összefüggő sár-
takaró nélküli földeket ér t gás foltok láthatók az őszi 
fagyok miatt többször is el- á rpa és búzatáblákon egy-
lenőrizték az őszi vetések át-
telelését a gazdaságok. Amíg 
korábbi megfigyeléseik egy-
általán nem utal tak károso-
dásra, a legutóbhl vizsgéla-

aránt . A januárban még üde 
zöldnek látszó vetések sár-
gulásának okozója a fagy és 
a tartós szárazság, amelyet 
végül is megsinylett a levél 

tok során megállapították, ^ A növények gyökérzete 
hogy a fagyok sok helyen 
megviselték a gabonát. Hód-
mezővásárhely, Szentes, Ma-

azonban egészséges és így 
nagyobb kártól nem kell tar-

kó ha tá rában egészen szem- tani. 

sági klub életrehívása. I f -
júmunkások, ipari tanulók 
fó ruma lenne, m á r felvet tem 
a kapcsolatot az intézetek-
kel. Persze, ehhez kul turá l -
tabb környezet kellene. Amit 
sa já t erőből meg tudunk csi-
nálni, az csak csinosítás é r -
tékű. Rendbe kellene hozat-
ni az alsó k l u b t e r m e t . . . , de 
az egész házat. 

Félve mondja , ismeri a 
körülhatárol t lehetőságeket. 
Mégis, az ú j ember türel-
metlensége vibrál a hang já -
ban, amikor kijelenti: „Van-
nak nagyobb terveim is, 
amelvekről még korai lenne 
beszélni. Szeretek gyorsan 
dolgozni, d e . . . előbb jön a 
kevésbé látványos, nehézkes, 
lassú munka : a lehetőségek 
tágítása." 

S. E. 


